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glasilo KPI za slovensko narodno manjšino

/Vas uvodnik

DC in Slovenci
Prihodnjega novembra bodo 

v Trstu občinske volitve. Vod
stva nekaterih političnih strank 
se že pripravljajo nanje. Kma
lu se bodo spomnila tudi na 
množice volivcev. Z raznih 
strani bodo kot ob vsakih, bo
disi upravnih bodisi političnih 
Volitvah, začele deževati naj- 
tazličnejše obljube. Gotovo se 
bodo tudi letos vodstva neka
terih političnih strank spomni
la, da v Trstu živijo tudi dr
žavljani slovenskega jezika. Kr
ščanska demokracija se je v 
tesnici že spomnila na Sloven
ce, čeravno «uradno» izjavlja, 
da naj Slovenci ostanejo tam 
kjer so in da naj volijo svoje 
liste in kandidate. Jasno je, da 
ta politična stranka, daje take 
izjave zato, da se ne bi «zame- 
rila» najzagrizenejšim šovini
stom, ki so v njenih vrstah in 

. fašistom, ki stoje blizu njih.
* Pred kratkim se je spomnil 
Slovencev tudi demokristjanski 
Poslanec Bologna. Izjavil je, da 
le treba pri določanju in odme
rjanju pravic slovenske manj
šine upoštevati predvsem repu
bliško ustavo. Ugotovil je, da 

I italijanska republiška ustava 
I obvezuje državo, da s konkret- 

fimi zakonskimi določili ščiti 
Pravice narodnih manjšin, ki 
'rve v njenih mejah. Poudaril 
!e tudi, da je republiška usta- 

osnovni zakon za italijan
sko ljudstvo in da je to ustavo 
svobodno sprejela večina ita
lijanskih državljanov. Zato je 
treba — tako danes zatrjuje 
omenjeni poslanec — ustavo na 
ysak način spoštovati in izva- 

njena določila.
K tem trditvam demokri- 

ytjanskega predstavnika ne bi 
'tfeli ničesar pripomniti. Vse 
,!e prav, kar je izjavil. Škoda je 
ve’ da je do teh zaključkov pri- 
Sel šele sedaj.

Mi se že vrsto let sklicuje- 
tPo na republiško ustavo in 
^htevamo, naj se vsa in ne sa- 
[Oo nekatera njena določila iz- 
^aiajo. Toda, žal, naše pravične 
zahteve prepogostoma zadeva- 
'° Pa gluha ušesa demokristja
nov, ki od konca zadnje vojne 
tfajo oblast v svojih rokah.

Kdo je torej kriv, da se tudi 
^oločila republiške ustave, ki 

nanašajo na zaščito manj- 
jnskih pravic ne izvajajo če 
,re Prav demokristjani? Toda 
s®kli bi še več : Prav demokri- 

Jani so tisti, ki slovenski 
j anjšini v naši deželi nočejo 
; zakonitih pravic. O tem
, amo nešteto neovrgljivih do
kazov
.... e Pred kratkim so demokri- 
jlani in njihovi zavezniki ime- 
m ra-Sno Priliko z dejanji do- 

2ati, da hočejo spoštovati

pravice Slovencev. Toda tega 
niso storili. Ta prilika je bila 
tedaj, ko je poslanska zbornica 
sprejemala zakon o avtonomni 
deželi Furlanija-Julijska kra
jina.

Lani je bil sprejet zakon za 
slovenske šole, toda do tega ni 
prišlo po zaslugi demokristja
nov. Zakon je bil sprejet pod 
pritiskom delavskih strank in 
predvsem po prizadevanju KPI. 
Šele ko se je demokristjanska 
stranka znašla v takem polo
žaju, da ni mogla še nadalje 
zavlačevati tega vprašanja, je 
predložila svoj zadevni pred
log. Toda sprejet je bil tak za
kon, ki ne odgovarja v celoti 
pravičnim zahtevam Slovencev. 
In tudi po sprejetju zakona je 
ostal položaj slovenskega šol
stva v bistvu tak kot prej, kar je 
privedlo celo do protestne stav
ke slovenskih šolnikov, v Go
rici.

Danes je na oblasti v Italiji 
vlada levega centra. Toda ali
' M. K.

(Nadaljevanje na 4. strani)

Festival lista 
„l’Unita'

v občinskem parku na Ponča- 
ni v Trstu
od 1. do 3. septembra 
Na prireditvah bodo sodelo
vali:

— orkester, ki ga vodi GIAN
NI SAFRED

— «VESELI RUDARJI» 
iz Trbovelj

— ansambla iz Podlonjerja in 
Pončane

— godba iz Sv. Barbare

— pevski zbor iz Križa
Na sporedu so tudi filmske in 
lutkovne predstave. Med dru
gim bodo predvajali doku
mentarne filme o sovjetskih 
kozmonavtih in film «Španija 
1936»
V nedeljo ob 16. uri bo godbe
ni in pevski koncert, ob 17,30 
pa bo TOMBOLA 
Skupni dobitki znašajo 100 ti
soč lir
Ob 19. uri bosta govorila posl. 
V. VIBALI
in občinski svetovavec LU- 
CJAN PADOVA?»
Plesna zabava bo trajala do 
polnoči
Udeležite se polnoštevilno — 
Vstopnine ni

Kampanja za naš tisk

Pogled na množico, ki se je udeležila festivala «Dela» v Dolini.

Tržaška federacija bo nabrala 8 
milijonov lir za tisk in za kritje vo- 
livnih stroškov. Do sedaj je ta cilj 
realiziran za 50%. Nekatere sekcije 
so že dosegle in celo presegle svoj 
cilj, so pa druge, ki so še daleč pred 
njim. Vsekakor pa je treba priznati, 
da so tovariši pravilno razumeli svo
je naloge, da marljivo delajo tudi 
na tem področju, za kar jim je tre
ba izreči zasluženo priznanje. Zlasti 
dobro so se izkazale vasi v dolinski 
občini.

Evo nekaj rezultatov: Boljunec 
80.000 lir, Dolina 50.000, Ricmanje
54.000, Donijo 40.000, Prebeneg 18 
tisoč, Mačkolje 35.000.

Iz ostalih krajev na Tržaškem pa 
beležimo sledeče rezultate : Milje
200.000, Sv. Jakob v Trstu 190.000, 
Skedenj 58.000, Magdalena 50,000, 
Opčine 40.000, Trebče 30.000, Prosek- 
KontoveJ 22.000 in Salež-Zgonik 10 
tisoč lir.

Festival „Deia“ v Sovodnjah
V dneh od II. do 13. avgusta je 

bil v Sovodnjah pri Gorici prvi po-

oooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooo

Po vsej naši deželi

hm pošlem zmn sest
Letošnja suša je povzročila 

veliko škodo kmetijstvu v vsej 
deželi. Kmetijstvo se nahaja 
pred grozečim propadom. Kme
tje nimajo s čim krmiti živine. 
Številni požari so v mnogih 
krajih popolnoma uničili go
zdne nasade in pašnike. Odgo
vorne oblasti pa doslej ne kaže
jo nobenega razumevanja in ni
so še nič konkretnega sprejele 
zato, da bi priskočile na pomoč 
prizadetim. Taka je torej žalo
stna bilanca letošnjega poletja.

Toda tako ne more naprej. 
Naši kmetje, ki so v vseh časih 
in tudi v najhujših razmerah 
kljubovali, morajo kljubovati 
tudi sedaj. Pač pa je potrebno, 
da skupno zahtevajo od oblasti 
ustrezne ukrepe.

Tako v goriški kot v videm
ski pokrajini so v teku akcije, 
za to, da bi prisilili oblasti, da 
sprejmejo potrebne ukrepe. Po
stavljena je bila zahteva, naj 
se uveljavijo določila zakona 
št. 739 z dne 21. junija 1961, 
ki predvideva povrnitev škode 
povzročene po vremenskih ne- 
prilikah in sicer v znesku od 
50 do 80%.

V ta namen bi bilo potrebno,

Kmetijstvo propada - Zahteve naprednih kmečkih 
organizacij na Goriškem - Številni požari uničujejo 
gozdne nasade - Naj se uveljavi zakon 739

da bi tudi občinski odbori na 
Tržaškem čimprej sklicali iz
redne seje občinskih svetov, na 
katerih bi izglasovali zahteve, 
naj se uveljavijo določila gori 
omenjenega zakona.

Prizadetim kmetom je treba 
priskočiti na pomoč in jim o- 
mogočiti, da premagajo težave 
v katerih se nahajajo zaradi 
slabih vremenskih prilik.

Napredne kmečke organiza
cije na Goriškem so ta teden 
postavile vrsto zahtev v korist 
kmetov, ki so bili hudo pri
zadeti zaradi suše. Med dru
gim zahtevajo :

1. oprostitev vseh davkov in 
prispevkov, tudi tistih za boni- 
fiko in za kmečko bolniško bla
gajno;

2. oprostitev najemnine za te
koče leto ;

3. odgoditev vseh letošnjih 
obrokov vračanja posojil, ki so 
bila dana za nakup zemljišč ali 
popravila, odnosno gradnje 
kmečkih hiš ;

4. takojšnjo podelitev zapro

šenih kreditov za nabavo se
men za jesensko in spomladan
sko setev ;

5. brezplačno podelitev krme 
za živino ;

6. zaščito nad odkupnimi ce
nami živine za zakol in

7. podelitev denarne podpore 
kmetom tistih področij, ki so 
bila najhuje prizadeta zaradi 
suše.

Poslanec tov. Franco iz Trži
ča je v sredo naslovil na mi
nistra za kmetijstvo posebno 
vlogo, v kateri ga prosi, naj 
sprejme nujne ukrepe za po
moč zaradi suše prizadetim 
kmetom goriške pokrajine.

V soboto 1. septembra ob 10. 
uri bo v dvorani «Pri zlatem 
pajku» v Gorici (Corso Verdi 
13) javni sestanek kmetov iz 
goriške pokrajine. Na njem 
bodo razpravljali o perečih 
problemih, ki so nastali zaradi 
hude suše, ki je ponekod skoro 
popolnoma uničila vse poljske 
pridelke.

krajinski festival lista «Delo». Festi
vala se je udeležila velika množica 
iz vse okolice in tudi iz oddaljenej
ših vasi in iz Gorice. Naši tovariši 
iz goriške federacije so prireditev 
organizirali z veliko vnemo. Danes 
so lahko zadovoljni z uspehom. Pr
vemu tovrstnemu poskusu bodo 
nedvomno sledile še druge prire
ditve.

Goriška federacija KPI in «Delo» 
se vsem tovarišem in tovarišicam, 
ki so kakor koli pripomogli k uspe
hu sovodenjskega festivala, najto
pleje zahvaljujeta.

Pri organiziranju festivalskih pri
reditev so se zlasti odlikovali tov. 
Florijan Peteani, Arturo Jarc, Alojz 
Prisco, brata Abram iz Sfandreža; 
Jože Ferfolja, Guido Ferrari, Mario 
Lakovič in skupina deklet iz Dober
doba; Emil Vižintin in drugi mla
dinci iz Sovodenj. Vsem tem izre
kamo še posebno javno pohvalo.

Dogodki
ledna

V BANDUNGU se priprav
ljajo na drugo konferenco 
azijsko-afriških držav. Kot je 
znano se je vršila prva tovrst
na konferenca v tem mestu 
leta 1955 in je obrodila zelo 
pozitivne sadove. Povabilo za 
drugo bandunško konferenco 
je doslej sprejelo že dvajset 
držav. Te države so: Sirija, 
Irak, Sudan, Maroko, Afgani
stan, Pakistan, LR Mongoli
ja, LR Kitajska, Kambodža, 
Laos, Tajlandija, Južni Viet
nam, Južna Koreja, Ceylon, 
Indonezija in Burma.

V FRANCIJI še vedno ro
varijo oasovci. Pretekli teden 
so skušali napraviti atentat 
na predsednika De Gaulla. 
Atentat se je sicer izjalovil, 
toda pokazal je, kako so raz
predene oasovske mreže. Se
danji režim v Franciji torej 
žanje to kar je sejal ali vsaj 
dopuščal, da so drugi sejali. 
Ves svet ga je že pred ča
som opozarjal na nevarnost, 
toda tega opozarjanja ni ho
tel upoštevati.

PEVSKI ZBOR primorskih 
študentov «Vinko Vodopivec», 
k' je nastopil na mednarod
nem tekmovanju v Arezzu, je 
v kategoriji moških zborov, ki 
so peli umetne pesmi, dose
gel v močni konkurenci tre
tje mesto. Zbor je pod spret
nim vodstvom dirigenta Dem
šarja prejel med 19 zbori to 
zasluženo priznanje. Na tek
movanju so nastopili zbori iz 
Avstrije, Bolgarije, Francije, 
Grčije, Holandske, Italije, Ju
goslavije, Nemčije, Madžar
ske, Španije, Švice in ZDA.
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zPOLITIKA

BERLINSKI PROBLEM po
novno prehaja v ospredje na 
svetovni politični pozornici. 
Provokacije ob zidu, ki loči 
mesto na dvoje, sovražne de
monstracije proti sovjetskim 
vojakom, nepriznavanje Nem
ške demokratične republike, 
ščuvanje reakcionarnih in re- 
vanšističnih krogov, ob več a- 
li manj odkriti podpori za
hodnih zasedbenih oblasti, k 
uporu proti oblasti Vzhodno
nemške demokratične repu
blike so dejstva, ki morajo 
vsakogar, ki mu je pri srcu 
mir v tem delu sveta, zelo 
resno zaskrbeti. Ta dejstva 
so obenem še en neovrgljiv 
dokaz kako nevarno vojno- 
provokatorsko žarišče se na
haja prav v Berlinu, kako po
trebno je, da se problem Ber
lina dokončno reši kakor zah- 
hteva tudi Sovjetska zveza. 
Ta je hoteč pospešiti proces 
rešitve berlinskega vpraša
nja pretekli teden odpravila 
zasedbeni status, ukinila svo
jo komandaturo v mestu in 
predala posle vojaški oblasti 
DR Nemčije. Toda zahodnja
ki ji nočejo slediti v tem ozi
ru in raje podpirajo revanši- 
stično bonnsko vlado, ki pože
ljivo steguje svoje prste proti 
Vzhodu, želeč si najprej o- 
svojiti ves Berlin in nato iti 
še dalje, posnemajoč pri tem 
tiste, ki so povzročili v svetu 
toliko gorja in ki so končno 
privedli tudi Nemčijo samo 
na skrajni rob propada. Za
hodnjaki sedaj vpijejo v vse 
vetrove, da je Sovjetska zve
za prekršila četverni spora
zum o Berlinu, kot da bi ta 
sporazum moral biti v velja
vi za vedno in kot da ni že 
skrajni čas, da se ukine za
sedbeni status ter prepusti 
Nemcem samim upravo tudi 
nad bivšo nemško prestolnico. 
Toda Sovjetska zveza je rav
nala v skladu s stališči svoje 
politike, ki narekujejo odstra
nitev vseh ostankov druge 
svetovne vojne v Evropi, skle
nitev mirovno pogodbe in na 
temelju te pogodbe normalizi
rati stanje tudi v zahodnem 
Berlinu. Vprašanje pa je se
daj, kaj bo temu sledilo. No
vi berlinski status hočeš no
češ zahteva postopno prizna
vanje obstoja oblasti DR 
Nemčije. Zahodne velesile bo
do morale sčasoma to upo
števati ne oziraje se na to, če 
priznanje prija Bonnu ali 
ne. V nasprotnem primeru 
bi lahko prišlo do še huj
ših zapletljajev in do še več
jih nevarnosti za mir. Tu pa 
nastaja vprašanje: ali je da
nes vredno tvegati mir v 
vsem svetu zaradi Berlina?

'k
POLOŽAJ V ALŽIRIJI se 

je zopet poslabšal. V vodstvu 
mlade neodvisne države je 
prišlo do hudih sporov. Poli
tični urad je zapustil alžir
sko glavno mesto in se pre
selil v Oran. To je tem huj
še, ker seje zgodilo v času, 
ko se je alžirsko ljudstvo že 
pripravljalo na volitve, ki naj 
bi dale deželi novo oblast. Za
radi teh dogodkov se seveda 
volitve ne bodo mogle vršiti 
2. septembra kot je bilo prvot
no določeno. Jasno je, da 
imajo v tej zadevi svoje prste 
vmes, francoski kolonialisti, 
ki danes že delajo račune o 
tem kako si bodo spet podre
dili deželo, ki je toliko žrtvo
vala za svojo neodvisnost. Ob
staja nevarnost, da pride tudi 
v tej deželi do podobnega po
ložaja kot svoj čas v Kongu. 
Pri vsem tem pa je še hujše, 
ker zaradi velikega nereda v 
tej izmučeni deželi razsaja 
tudi huda ekonomska kriza in 
grozeča lakota že stoji na vra
tih.
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PISANI SVET
V noči med 24. in 25. avgu

stom so proticastrovski elemen
ti, podprti od ZDA, s topovi z 
dveh ladij streljali na mira- 
marsko mestno četrt kubanske 
prestolnice. Za svoj cilj so si ti 
pirati izbrali neki hotel, v ka
terem stanujejo sovjetski stro
kovnjaki in predstavniki dru
gih socialističnih dežel. Obstre
ljevanje je trajalo le kakih šest 
minut in izstreljenih je bilo o- 
krog 60 granat.

Pirati so prišli iz Floride z 
ZDA, kar je več kot dovolj ja
sno, da so ta «podvig» ne le 
patrocinirale marveč celo orga
nizirale ZDA.

Čeravno obstreljevanje Ha
vane ni povzročilo veliko škode 
in ni terjalo človeških žrtev, je 
vendar zelo resno in nevarno 
dejanje, ki utegne povzročiti še 
nepredvidene hude posledice. 
Lahko se trdi, da prav to de- 
ianje predstavlja višek provo
kacij in sovražnih dejavnosti, 
ki imajo svoje domovinsko pra
vico v ZDA. Da bi ZDA vsaj na
videzno zmanjšale svojo odgo
vornost, so do piratskem deja
nju kubanskih protirevolucio- 
narjev zaplenile obe ladji, na 
katerih so bili nameščeni to
povi. Tudi Fidel Castro je v 
svoji izjavi poudaril, da so za 
napad na Havano odgovorne 
ZDA.

Pred nedavnim je Fidel Ca
stro govoril o gospodarskih te
žavah Cube zaradi bojkota, ki 
ra izvajajo ZDA. Tedaj je pod. 
črtal tudi, da tudi ta bojkot po
trjuje polom politike predsed
nika ZDA Kennedy i a na vsem 
latinsko-ameriškem kontinentu.

Toda tega mnenja ni samo 
Fidel Castro. Podobne trditve 
je bilo v zadnjem času opaziti 
tudi v ameriškem tisku. Tako 
je n.pr. «New York Times» dne

17. avgusta zapisal, da je «A- 
liansa za napredek Latinske A- 
merike», ki si jo je zamislil 
Kennedy, bila zadušena v pesi
mizmu. Omenjeni list je trdil 
tudi, da bo v najboljšem pri
meru potrebno več desetletij za 
njeno dejansko uresničitev. Vo
dilni razredi Latinske Amerike 
odklanjajo žrtve, ki jih zahte
va ta aliansa. Revolucionarno 
vrenje v Latinski Ameriki ob
staja in zelo čudno bi bilo, če 
se ne bi revolucionarni poskusi 
kubanskega tipa uresničili tudi 
še v kakšni drugi deželi. Danes 
zgubljamo velike bitke, piše na
dalje «Times», v Argentini, Pe
ruju in tudi v Braziliji. To je 
potrdila tudi nedavna ekonom
ska konferenca v Braziliji.

Sovjetska zveza :

600 milijonov ton 
premoga

Sovjetska proizvodnja premoga 
bo letos dosegla več kot 600 mili
jonov ton.

V zadnjih letih je prišlo v upo
rabi goriva v ZSSR do velikih 
sprememb. Povpraševanje po pre
mogu se sicer ni zmanjšalo, pove
čale pa so se potrebe po nafti.

«Ekonomičeskaja gazeta» poroča, 
da so v prvi polovici letošnjega leta 
proizvedli 9.600.000 ton premoga 
več, kot v prvi polovici preteklega 
leta.

Po perspektivnem načrtu bo 
ZSSR do leta 1980 proizvajala
1.200.000.000 ton premoga. Perspek
tivni načrt pa ne predvideva pove-

ooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooo

Pred kratkim se je v Helsinkih zaključil svetovni festival mla
dine. Geslo tega festivala je bilo: Mir in prijateljstvo! Festivala se je 
udeležilo nad 20.000 delegatov iz 142 držav. Za časa festivala je bilo v 
Helsinkih in v drugih mestih Finske več kot 1400 prireditev. Po zaključku 
festivala so delegati obiskali tudi razne kraje v Sovjetski zvezi, kjer 
so bili deležni navdušenega sprejema. Na gornji sliki: Sprejem na po
staji v Moldaviji.

ooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooa ooooooooooooooooooooooooooooooo

Gospodarski položaj v miljski občini je vse prej kot rožnat. Ladje
delnica Felszegi ima sicer zagotovljena naročila za dve leti, toda njeno 
obratovanje je okrnjeno. Pred časom je bilo nekaj delavcev odpu
ščenih z dela. Ladjedelnica Sv. Roka životari in nima nobene per
spektive za bodočnost. V zadnjih letih se je iz Milj izselilo večje število 
specializiranih delavcev. Kljub priselitvi določenega števila istrskih pre- 
seljencev na območje občine, se je število stalnih prebivavcev v zadnjem 
desetletju zmanjšalo. Leta 1951 je imela občina 12.623 prebivavcev, leta 
1961 pa 12.487. Med izseljenci prevladujejo mladi ljudje. Prav zato pre
vladujejo sedaj v miljski občini starejši ljudje. Iz tega izhaja tudi dej
stvo, da ima danes v tej občini 80 °ó celotnega prebivavstva volivno pra
vico, kar je za 10% več od splošnega italijanskega povprečja.

Že te ugotovitve dovolj zgovorno potrjujejo, da je upravljanje 
občine v takem položaju zelo težko. Tem težje je tudi zato, ker vladne 
in druge nadrejene oblasti ne kažejo pravega razumevanja. Občina sama 
pa nima avtonomije in ne dovolj moči, ki je potrebna za reševanje veli
kih problemov. (Na gornji sliki: Trg Marconi in mestna hiša v Miljah).

Šolstvo
v SSR Ukrajini

Leta 1961 je bila uvedena v 
Ukrajini obvezna osemletna na
mesto sedemletne šole. Ta re
forma velja tako za mesta kot 
za podeželje. Sedaj je v teku 
reorganizacija strokovnih šol. 
Na teh šolah je do sedaj pouk 
trajal 10 let, odslej dalje pa bo 
trajal 11 let. Prav tako je v 
teku reorganizacija tehničnih, 
obrtnih in drugih podobnih 
kmetijskih šol.

Od leta 1950 do 1961 so v 
Ukrajini zgradili okrog 3000 
novih šolskih poslopij. V no
vih šolah je prostora skupno 
za nad 700.000 učencev.

V tehnično-strokovnih šolah 
so v zadnjem desetletju zgra
dili nad 285 delavnic, 430 znan
stvenih kabinetov, 150 labora
torijev za praktični pouk. Vse 
to je omogočilo, da se je šte
vilo učencev teh šol znatno po
večalo. To jasno potrjujejo tudi 
številke. Leta 1958-59 je bilo 
na teh šolah 361.000 vpišanih, 
leta 1961-62 pa okrog 836.000. 
V zadnjih treh letih je 350.000 
mladincev in mladink dokon
čalo srednjo šolo. Mnogi med 
njimi so se po maturi zaposli
li, istočasno pa nadaljujejo 
pouk v dopisnih in večernih 
šolah. (Novosti)

Čanja števila rudarjev. Kot glavno 
nalogo sovjetskega rudarstva se po
stavlja hitrejše naraščanje storil
nosti dela in pocenitev premoga. 
To nameravajo v ZSSR doseči s 
širšim izkoriščanjem dnevnih ko
pov, kar naj bi zagotovilo tudi po
lovico celotne proizvodnje premo- ( 
ga v državi. Uresničuje se tudi ši- i 
rok načrt mehanizacije in avtoma- 1 
tizacije v rudnikih. Pri uresničeva- 1 
nju tega načrta sodeluje 10.000 znan- i 
stvenikov, projektantov in kons- | 
truktorjev.

i
DR Vietnam:-------------------  j

Veliki načrti *
«Ekonomičeskaja gazeta» je pred s 

kratkim objavila intervju s pred- 1 
sednikom planske komisije Demo- 1 
kratične republike Vietnama, v ka- | 
terem je med drugim rečeno, da 
bodo leta 1965 pridelali 7.000.000 : 
ton riža. Leta 1939, ko je bila dežela I 
še francoska kolonialna posest in ; 
ko je bila izredno dobra letina, so 
ga pridelali komaj 2,4 milijone ton, 
leta 1959 pa so ga pridelali 5,2 ton.

Alžirija :

Pomanjkanje 
učnih moči

Odsotnost profesorjev in učiteljev 
evropskega rodu v Alžiriji bo zelo 
škodovala pouku, zlasti višjemu, za 
katerega sploh ni domačih predava
teljev. To je poudaril pred kratkim 
rektor alžirske univerze.

Od 27.000 profesorjev in učiteljev 
je le 2000 Alžircev. Še od teh so 
jih nekaj pozvali, naj sodelujejo 
pri upravljanju neodvisne države ih | 
zaradi tega ne bodo mogli več pou
čevati.

Pomanjkanje domačega šolskega 
kadra je tipičen primer koloniali
stične politike. Kolonialna oblast je 
dokler je mogla pošiljala tudi v 
Alžirijo zanesljive šolnike, ki so 
imeli seveda poleg poklicne še dru
ge naloge. Oblast ni dopuščala, da 
bi domačini dosegli dovolj visoko 
stopnjo izobrazbe in se tako pri
pravili za bodočnost.

Poljska:

Bonn predstavlja 
nevarnost

Tako je zapisal voditelj poljskih 
katoličanov v nekem katoliškem 
časopisu, ki izhaja na Poljskem- 
«V okviru sedanjih odnosov med 
dvema blokoma velesil, ni več ve
like Nemčije, ki bi ogražala osam' 
Ijeno Poljsko. Epohe dvoboja med 
Nemčijo in Poljsko je konec. Nem
čija nas ne more več napasti. 
smo sestavni del sil, ki so veliko 
močnejše od Nemčije. Po drugi 
strani pa bi nemški napad na Polj; 
sko povzročil splošni spopad, saj 
je Zahodna Nemčija vključena v 
NATO. Ključ sedanjega položaja )e 
predvsem v rokah ZDA in ZSSR 
torej v sprejetju mirnega sožitja 
in sporazuma o splošni in popoln1 
razorožitvi ter v mednarodnem 
sodelovanju. Toda ravno v tem i' 
gra zelo nevarno in škodljivo vlo
go bonnska Nemčija. Njena vlada 
moti in zavira pot iskanja tega spo^ 
razuma. Ostrost Adenauerja je vsak 
dan bolj nevarna, saj je doktrin3 
Poster Dullesa še vedno osnova 
bonnske politike. Pomanjkanje di
plomatskih odnosov med bonnsk0 
Nemčijo in socialističnimi dežela
mi, nepriznavanje meje na Odri ij1 
Niši, nemška revanšistična polh1' 
ka in njene zahteve po poljski zem
lji in predvsem nenehno jačenj 
zahodnonemške vojaške sile te 
vedno večje zahteve po atomski ^ 
borožitvi, neprestano večajo neva 
nost nemškega vojnega žarišča.»
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ro uspešnem poleni
Medtem, ko je človek v pičlih treh dneh s hitrostjo, ki je bila 

dvajsetkrat večja od zvoka, preletel petkrat večjo razdaljo od tiste, ki 
deli Zemljo od Lune in potem srečno pristal na vnaprej določenem 
kraju so v vsakdanjem življenju Zemljanov tegobe, ki jih nekateri sku
šajo reševati (ali pa podaljševati), kakor da v zadnih letih ne bi bilo 
sputnikov in umetnih satelitov, kakor, da prvi vesoljski potniki ne bi 
«e obrnili nov list človeške zgodovine. Atomska oboroževavna tekma se 
l nezmanjšano silovitostjo nadaljuje ob brezplodnih razpravah o kom- 
troli in razorožitvi. Sholastične in ideološke razprave vse bolj izpodrivajo 
strpnost do različnosti v načinu mišljenja in življenja.

Podvig sovjetskih kozmonavtov Nikolajeva in Popoviča, ki je ne- 
Hiara zadnji trening pred poletom na Luno, jasno opozarja, da se mora 
v najkrajšem času iz predatomske in predvesoljske ožine preiti v vesolj
ske perspektive.

Ko pišemo te vrstice se vesolj
ska «dvojčka» Adrijan Nikolajev in 
Pavel Popovič sprehajata po Zem- 
Iji, še pred kratkim pa sta letela 
daleč daleč od nas in z velikanske 
visočine skozi steklena okenca «Vo- 
stoka 3» in «Vostoka 4» občudovala 
žemljo, njene oceane, puščave, po
gorja, mesta itd. Polet se je uspeš
no zaključil v največji preciznosti. 
Vesoljski ladji sta pristali na Zem
lji 6 minut ena za drugo.

Se pred nedavnim so razni uče
njaki — in ne samo učenjaki — 
Sanjali o vesoljskih poletih. Za pre
mnoge so bili bodoči poleti pravca- 
ta utopija. Za nekatere starokopit- 
nnže je bila to celo smešna utopi
la, Toda danes je vše to gola stvar
nost. V zadnjih letih je bil prav 
v tem pogledu napravljen velikan
ski korak naprej. Mnogo večji kot 
n vseh prejšnjih stoletjih skupaj. 
Narodi socialističnih — in ne samo 
s°cialističnih — dežel so ponosni 
na Jurija Gagarina, Germana Ti
tova, Adrijana Nikolajeva in Pa- 
vla Popoviča. Vsi ti kozmonavti 

komunisti in državljani sociali- 
ptične domovine.

V poslanici Centralnega komiteja 
kPSZ, Prezidjuma Vrhovnega so
neta ZSRR in sovjetske vlade ko
munistični partiji in narodom 
5^SR, narodom in vladam vseh de- 

in vsemu naprednemu človeštvu 
m rečeno:

"Danes ves svet vidi, da komuni- 
sti napredujejo z gotovim avant
gardnim korakom na Zemlji in v 

esolju, vidijo, da je socializem si
drna baza iz katere Sovjetska zve- 
'a Uspešno pošilja vesoljske ladje 
' kozmos.»

Priznati je treba, da tudi ame- 
hškj učenjaki, ki so tudi dosegli 
muke uspehe na področju vesolj
skih poletov, pošteno ocenjujejo 
°dvige sovjetskih kolegov. Razli-

ocenjevanju teh podvigov seke
VdilJ L4 «-WJ pvy»UVlgL/V 3V

mejo samo dveh ugotavljanj, to je 
21 ie Sovjetska zveza prehitela 
l^ružene države za tri ali za pet

v ^uteriški predsednik Kennedy je 
. televizijskem govoru 13. avgusta 
Javil, da so oči mnogih Američa- 

uperjene v Vesolje in da z ob-
m*dovaniem sledijo velikim podvi- 
g0lh Sovjetske zveze. Samo bivši 
ameriški predsednik Truman, še 
vVomi v resničnost sovjetskih pod- 
f'koy. Tako namreč zatrjujejo in- 

^Uiacije, ki prihajajo iz Amerike.
n ^cdaj, ko sovjetska kozmonavta 
j ,c'Vata in ko znanstveniki preuču- 
Vp° P°datke, ki sta jih prinesla z 

s°lia, je jasno, da je mogoče z 
r C'o gotovostjo govoriti o času, 

bo človek poletel na najbližnje 
l^besno telo, to je na Luno. Toda 
j/duri človeški razum ne strmi pred 
, seženimi rezultati? Adrijan Niko- 
j0j,.<pv je preletel 2.600.000 km, to je 
boi ° kot je potrebno za večkratni 

et z Zemlje na Luno.
vj^eki britanski izvedenec je izja- 
Č ’ da se ne bi niti malo začudil, 

hl ‘zvedel, da se v Sovjetski zve- 
jj Pripravlja nova skupina kozmo- 
. vt°v na vesoljski polet. In res, 

Se ne bi mogel nihče čuditi 
J 1 šola sovjetskih kozmonavtov 

Pozna poletnih počitnic. Njeni

gojenci se pripravljajo na še bolj 
drzne in velike podvige!

Ni dolgo od tega, ko je nekdo 
v Ameriki razširil vesti, da je So
vjetska zveza za več let opustila 
vesoljske polete zaradi neuspehov. 
24 ur pred poletom «Vostoka 3» je 
neki anonimni visoki funkcionar 
ameriškega državnega tajništva dal

ADRIJAN NIKOLAJEV

podobne izjave. Danes največji a- 
meriški znanstveniki poudarjajo, 
da je polet Popoviča do katerega 
je prišlo takoj za poletom Nikola
jeva, dokaz ne le nezlomljivega 
zaupanja temveč tudi rezultat naj
večje matematične preciznosti.

Kmalu bo svet izvedel, kaj sta 
videla in ugotovila kozmonavta Ni
kolajev in Popovič med svojim po-

PAVEL POPOVIČ

letom. Nekaj smo že izvedeli saj 
sta oba govorila tudi na tiskovni 
konferenci. Oba kozmonavta pa sta 
med tem že izvedela, kaj se je do
gajalo na Zemlji za časa njunega 
poleta. Previsoko sta letela, da bi 
bila lahko opazovala velike pomor
ske vaje sil NATO. Apel miru pa, 
ki sta ga poslala iz Vesolja, ni na
šel odziva pri omenjenih silah.

oooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooo ooooooooooooooooooooooooooooooo

c Tonen Prisostvoval sem
manifestaciji na Rdečem trgu

Imel sem srečo, da sem bil 
18. avgusta na Rdečem trgu v 
Moskvi, kjer je bila veličastna 
manifestacija v čast kozmonav
toma Nikolajevu in Popoviču 
po njuni srečni vrnitvi z vesolj
skega potovanja.

Imel sem to srečo, da sem 
videl oba kozmonavta skupno 
Z njunima predhodnikoma Ga
garinom in Titovom, ki so s tri
bune Leninovega mavzoleja 
odzdravijali navdušenim ovaci
jam velikanske množice Mo
skovčanov. Dve uri je trajala 
manifestacija z mimohodom.

Skupno s štirimi sovjetskimi 
kozmonavti, ki so osvojili Ve
solje, so bili tudi najvišji pred
stavniki sovjetske partije in 
države, Hruščov, Brežnjev, Mi- 
kojan, Suslov in drugi. Ob zno- 
žju mavzoleja so stali tudi sov

jetski znanstveniki in gradite
lji vesoljskih ladij.

Tistega dne je bilo že v ra
nih jutranjih urah zelo živahno 
razpoloženje v sovjetski pre
stolnici. Moskovčani so se pri
pravljali, da z največjimi ča
stmi sprejmejo kozmonavta 
Nikolajeva in Popoviča. Po me
stu so se pojavile rdeče zasta
ve skupno z velikimi portreti 
Lenina, Marksa, Engelsa in 
najvišjih voditeljev sovjetske 
partije in države. Pojavili so se 
nešteti portreti vseh dosedanjih 
sovjetskih kozmonavtov.

Pred začetkom mimohoda je 
bil Rdeči trg do zadnjega kon
ca natrpan. Ob straneh častne 
tribune so bile številne tuje de
legacije. Oba vesoljska potnika 
Nikolajev in Popovič, ki je se
kretar celice kozmonavtov, sta 
govorila na manifestaciji. Go

li. avgusta je bila odprta v Kopru razstava slik in grafik prizna
nega tržaškega slikarja Avgusta Černigoja. Razstava bo odprta do konca 
meseca. Gornja grafika predstavlja neko tovarno.

Natečaj 
za slikarje
Odbor za festival Usta 

«l’Unità» 1962 v Trstu je 
razpisal natečaj za slika
rje «ex tempora». Tega na
tečaja se lahko udeležijo 
samo slikarji od 17. do 25. 
leta starosti.

Udeleženci natečaja bo
do lahko začeli s svojim 
delom takoj po žigosanju 
slikarnega platna, zaklju
čiti pa ga bodo morali do 
12. ure naslednjega dne.

Tematika natečaja je: 
«Festival «l’Unità».

Nagrade bodo razdelje
ne dne 3. septembra ob 
18. uri.

Prva nagrada znaša 20 
tisoč lir, druga 15.000, tre
tja 10.000 in četrta 5.000.

varil je tudi Hruščov. Vsi trije 
so poveličevali velik miroljubni 
podvig SZ. Hruščov je med 
drugim poudaril, da je ta veli
kanski in zgodovinski uspeh 
neločljivo povezan s socialistič
nim režimom in z geslom Le
nina, ki se glasi: «Vsa oblast 
delovnim ljudem, vse zaupanje 
ljudstvu!» Oktobrska revoluci
ja je osvobodila ljudstvo in mu 
omogočila, da je postalo gospo
dar svoje usode. Naše ideje so 
zmagale, zmagale so ideje mar- 
ksizma-leninizma, v katerih so 
bili vzgojeni tudi naši kozmo
navti!».

Zvečer je bilo mesto svečano 
razsvetljeno. Praznično razpo
loženje so še bolj povečali u- 
metni ognji, katere so gledale

CLAUDIO TONEL
(Nadaljevanje na 4. strani)

ooooooooooooooooooooooooooooooo ooooooooooooooooooooooooooooooo oooooooooooooooooooooooooooo
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IčuHuui
V TRBIŽU je bila pred 

kratkim pomembna kulturna 
manifestacija, na kateri so 
sodelovale amaterske skupine- 
iz treh mejnih .dežel : Furla
nije, Avstrije in Slovenije. 
Manifestacija je doživela ve
lik uspeh. Slovenijo je na 
njej zastopala SKUD-Svobo- 
da «Tone Čufar» iz Jesenic. O 
njenem nastopu je bilo zlasti 
na italijanski strani slišati ze
lo pozitivne ocene. Ta skupi
na je povabljena tudi na fe
stival italijanskih amaterskih 
gledališč, ki bo oktobra v me
stu Pesaro. Spotoma bo ta 
amaterska gledališka skupi
na igrala tudi v Reggio Emi- 
lii.

Ko beležimo to kot navad
no kroniko kulturnih dogod
kov, se nam sili vprašanje: 
Kako to, da je v Trbižu mo
goč tak kulturni dogodek, na 
katerem je bila dana mož
nost slovenski skupini, da se 
je tako uveljavila in kako to, 
da je isti skupini omogoče
no, da nastopa v Pesaru in 
Reggio Emilii, v Trstu ali v 
Gorici, pa kaj takega ni mo
goče? Do kdaj bo nezdrav na
cionalizem in šovinizem za
strupljal sodelovanje na kul
turnem področju?

V DUBROVNIKU so se 24. 
avgusta končale poletne igre. 
Letošnje igre je zaključila fil
harmonija iz Dresdena. Vseh 
prireditev v Dubrovniku je bi
lo letos 69, od teh 30 dram
skih, 27 glasbenih in 12 fol
klornih. Na 23 odrih na pro
stem jt nastopilo skupno p- 
krog 1000 izvajavcev in 15 ve
likih ansamblov iz Jugoslavi
je in iz tujine. Prireditve si 
je ogledalo 55.000 ljudi. Med 
temi je bilo okrog 40.000 tu
ristov iz tujine.

♦
CUCCHINO VISCONTI pri

pravlja izvedbo blesteče Ver
dijeve opere «Trubadur» v slo
vitem londonskem gledališču 
Convent Garden. V omenje
ni operi bodo peli tudi Fran
co Gorelli, Tito Gobbi in Ma
ria Callas. Lucchino Viscon
ti sedaj režira film «Il Gat
topardo», ki ga snemajo na 
Siciliji.

♦
FESTIVAL zabavnih melo

dij «Opatija 62» bo 4., 5. in 6. 
oktobra. Na njem bo sodelo
valo sedemnajst solistov, vo
kalni ansambel «4M», orke
ster RTV Ljubljana in plesni 
orkester RTV Beograd.

♦
«NOČI IN VIHARJI» se 

imenuje knjiga, ki jo je pred 
kratkim izdala založba «Mla
dinska knjiga» v Ljubljani. 
To delo so sestavili kar trije 
avtorji: Marijan Kršič, Ciril 
Debeljak in Ante Mahkota. 
Vsi trije so znani alpinisti. 
Leta 1960 so se udeležili prve 
slovenske odprave na Himala
jo in se srečno povzpeli na 
doslej še neosvojena vrhova 
Trisul II in Trisul III, ki sta 
visoka 6690 oz. 6270 metrov. 
Glavni del knjige je napisal 
prvi avtor, ki je znan po li
ričnih opisih svojih doživetij 
iz gorniškega življenja. Nape
to zgodbo, ki se začenja z opi
sovanjem doživljajev te od
prave preko prostrane Indije 
v osrčje Himalaje, nadaljuje
ta nato ostala dva avtorja, ki 
opisujeta zelo dramatične 
doživljaje odprave vse do 
končnega osvajanja, obeh vr
hov, s katerim so bili popla
čani več kot šest tednov tra
jajoči pohodi po vrhovih, ki 
sestavljajo del «strehe sveta».
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Iz Trsta

Problem vodovoda
Čudno se sliši, a vendar je res, 

da je tržaškemu mestu in okolici 
zadosten dotok vode odvisen ne sa
mo od kapacitete vodovoda ACE- 
GAT, marveč od krajevnih padavin, 
kakor tudi od praznikov, posebno 
ob Velikem šmarnu (Ferragosto), 
ko mnogi ljudje zapustijo mesto ce
lo za nekaj dni. Namreč ko dežuje 
ni potrebna poraba vode iz vodo
voda za zalivanje vrtov, ko pa odi
dejo ljudje iz mesta, je seveda za
radi tega manjša poraba, in tedaj 
zadošča normalna kapaciteta vodo
voda ACEGATA, ki je sicer po
manjkljiva in v splošnem, kot bomo 
videli, nezadostna.

Mestno prebivavstvo Trsta je si
cer po številu že dolgo let vedno 
enako, a kljub temb je potrošni
kov vode naraslo za 65 odst. od le
ta 1950 do 1961, se pravi od 56.000 
na 93.000. Vodovodne naprave pa 
so ves ta čas seveda vedno iste in 
celo izvir vode pri Žavljah, ki 
oskrbuje Milje, je že nekaj časa 
zaradi odkvar pri delu za industrij
sko pristanišče neuporaben. Glavne 
vodovodne cevi, od izvira Timave 
pri štivanu, ki oskrbujejo Trst in 
okolico, znašajo po širini še vedno 
le 900 milimetrov ter zmorejo do
vajati največ le 125.000 kubičnih 
metrov vode dnevno. A dnevna po
raba vode je, posebno poleti, v Tr
stu in okolici mnogokrat večja ter 
se zaradi tega morajo črpati rezer
ve iz vodohramov, ki mnogokrat 
tudi ne zadoščajo. Normalna dnev
na poraba vode v Trstu sicer znaša 
približno 100 kubičnih metrov, 
dnevni dotok vode pa je 125.000 ku
bičnih metrov, toda iz tega se mora
jo ^ polniti rezervni vodohrami za 
večkrat v tednu nadnormalno dnev
no porabo. In kadar je ta dnevna 
poraba vode 125.000 kubičnih me
trov, kar se večkrat dogaja, se mo
ra zato seveda voda črpati iz vo
dohramov, ki ne morejo biti sproti 
nadoknadeni, ker je maksimalna 
dnevna kapaciteta vode le, kot re
čeno, 125.000 kubičnih metrov, vo
dohrami pa vsebujejo le 45.000 ku
bičnih metrov in zato ne morejo bi
ti tako^ hitro spet napolnjeni, po
sebno če ni slučajnih padavin 

Da bi se pa odpomoglo tem po
manjkljivostim, bi bilo nujno po
trebno povečati sedanjo širino vo
dovodnih cevi od 900 na 1300 mili
metrov, kar bi seveda stalo pri
bližno okrog 700 milijonov lir. S 
tem bi bila seveda potreba vode 
mestu in okolici za nekaj časa za
gotovljena, kajti izviri pri štivanu 
vsekakor premorejo tudi še večjo 
količino.

Seveda bi tudi iz teh štivanskih 
izvirov ne mogli računati s črpa
njem v nedogled, kajti Jugoslova
ni že nekaj časa nameravajo zgra
diti vodovode, ki bi vzeli vodo pri 
Škocjanu ter s tem verjetno zmanj
šali pritok Timavi. Zato prav te 
dni proučujejo komisije, če v resni

ci prihaja štivanska voda iz Škoc
janskega podzemlja ali pa se morda 
filtrira od drugod, posebno verjetno 
iz Soče.

Zaradi tega je že ponovnokrat ko
munistična skupina svetovavcev na 
občini stavila predlog za zgraditev 
novih vodovodnih napeljav iz spod
nje Soče, ki bi popolnoma zadošča
le mestni in okoliški porabi vode, 
ki bi ne mogla biti od nikogar in 
nikoli ogrožena. Stroški za tako na
peljavo bi seveda znašali nekaj nad 
5 milijard lir, ki bi jih morala kriti 
država. A s tem bi bila za dolgo 
dobo oskrba vode popolnoma zago
tovljena tudi v slučaju, če bi števi
lo prebivavstva Trsta in okolice ob
čutno naraslo.

žal pa občinska uprava, kljub po
novnemu urgiranju, noče upošteva
ti teh naših tehtnih nasvetov in ta
ko bomo morali še nadalje biti od
visni, kot rečeno od slučajnih pa
davin in praznikov, ko mestno pre
bivavstvo v večjem številu zapušča 
domove ter s tem seveda nujno šte- 
di z vodo.

Draginja še vedno
narašča30. junija 1962 je bilo v šestih 

občinah tržaškega ozemlja 298.000 
stalnih prebivavcev. En mesec prej 
jih je bilo 298.555. V sami tržaški 
občini je bilo ob koncu letošnjega 
junija 272.768 stalnih prebivavcev.

Ob istem času je bilo na Trža
škem ozemlju zaposlenih 92.998 o- 
seb, torej 386 oseb manj kot maja. 
30. junija 1961 je bilo 92.460 oseb 
zaposlenih. Torej v tem primeru 
gre za določen napredek. Brezpo
selnih oseb je bilo 30. junija letos 
8.947, 30. junija 1961 pa 11.597. Torej 
tudi v tem pogledu smo letos ne
koliko na boljšem.

Pač pa smo letos na slabšem v 
pogledu cen življenjskih potrebščin 
Junija 1961 je znašal indeks 66,87, 
letos pa 71,69.

Odraz nepovoljne življenjske rav
ni prebivavstva se kaže tudi v po
rastu meničnih protestov. Teh je bi
lo junija letos 2.960 za skupni zne
sek 98.833.906 lir, junija 1961 pa jih 
je bilo 2.349, skupna vrednost pa je 
znašala tedaj 63.195.596 lir. V pr
vem polletju 1962 je bilo vseh me
ničnih protestov 18.159, v prvem pol
letju 1961 pa 13.949.

oooooooooooooooooooooooooooo ooooooooooooooooooooooooooooooo

Doberdob

Vedno večje nezadovoljstvo 
zaradi slabe ceste

Devetaki-Doberdob-Selce
Stanje pokrajinske ceste De- 

vetaki-Doberdob-Selce, ki pred
stavlja najslabšo pot med Go
rico in Tržičem in od katere se 
tudi odcepi pot, ki pelje na Vrh 
Sv. Mihaela k muzeju iz prve 
svetovne vojne, postaja zadnje 
čase vedno slabša zaradi vedno 
večjega števila motornih vozil, 
ki dvigajo oblake prahu in 
preprečujejo vidljivost šofer
jev. Stanje se zadnje čase slab
ša tudi zaradi tega, ker vozijo 
po tej cesti številni vojaški 
kamjoni, ki premetavajo gra
moz z ene strani na drugo in 
je cesta radi tega zmeraj bolj 
nevarna. O tem nam pričajo 
tudi številni padci, do katerih 
je prišlo zadnje mesece.

Zaradi zgoraj navedenih vz
rokov je v nedeljo popoldne 
(19. t. m.) prišlo na tem delu 
ceste do padca dveh mladeni
čev in sicer 21-letnega delavca 
Marjana Gergolet in študenta 
Marjana Lavrenčič iz Poljan. 
Na odseku ceste, kjer je prišlo 
do nezgode, je le ozka steza,

OOOOOOOOOOOOOOOOOOOfOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOO

DC in Slovenci
(Sl. strani)

je prišlo pod to vlado do kak
šne bistvene spremembe na po
dročju politike, ki se tiče na
rodnih manjšin in specifično 
slovenske narodne manjšine? 
Ne ! Vse je ostalo tako kot prej. 
Zato je bilanca demokristjan- 
ske vlade in tistih, ki so kakor 
koli soudeleženi pri njej, tudi 
v pogledu manjšinske politike, 
negativna.

S kakšnim programom se na
merava tržaška krščanskode- 
mokratska stranka predstaviti 
na prihodnjih občinskih volit
vah?

Geslo tega programa se gla
si : nacionalna varnost in kon
tinuiteta preteklosti. To pome
ni, da bo večinska stranka na
daljevala po stari nezdravi poti 
in da bo neglede na razne ob
ljube posameznih političnih 
prvakov, ostalo vse pri starem.

KPI je v vseh letih njenega 
obstoja zagovarjala Slovence 
in zahtevala spoštovanje njiho
vih pravic. To dela tudi danes 
in bo delala vsedotlej, dokler 
te pravice ne bodo dejansko in 
v celoti priznane ter spoštova
ne. In tega se zavedajo Slo
venci !

ki edina dovoljuje varno vož
njo, kajti vsa ostala cesta je 
posuta z debelimi plastmi gra
moza. Ko sta se z motornimi 
kolesi tu srečala, sta se skuša
la drug drugemu umakniti, da 
ne bi prišlo do trčenja in sta 
zaradi tega oba zašla v debelo 
plast gramoza, kar je povzroči
lo, da sta se oba znašla na 
tleh. Telesne poškodbe obeh 
mladeničev, zaradi previdne 
vožnje, niso bile hude in sta 
oba v par dneh okrevala. Dej
stvo pa je, da bi lahko v po
dobnem primeru zaradi slabe
ga stanja ceste, prišlo celo do 
smrtne nesreče.

Poljanci, ki so pritekli na 
kraj nesreče in so obema nu
dili prvo pomoč, so se strinja
li, da je na tej cesti še veliko 
število takih mest, ki so zelo 
nevarna, ker so prerita s 5 do 
10 cm globokimi kanali, med 
katerimi se kopičijo debele pla
sti gramoza. Edino po teh ko
lovozih je vožnja z motorni
mi kolesi varna. Če pa pride 
nasproti kako večje vozilo, je 
edina rešitev v tem, da voza
či ustavijo motorno kolo in ga 
na roke prepeljejo h kraju, ker 
je drugače vožnja zelo nevarna.

Poljanci so vse to tudi pove
dali odborniku, ki jih zastopa 
v doberdobskem občinskem sve
tu, kateremu so naročili, naj 
se doberdobska občinska upra
va zavzame zato, da se ta cesta 
čimprej popravi in asfaltira, 
ker je sedaj, ko je promet tako 
velik, primerna kvečjemu za 
kako tekmovanje s ciklokrosi. 
Odbornik jim je odgovoril, da 
se doberdobska občinska upra
va že dalj časa zavzema za re
šitev te zadeve in da je na
pravila že potrebne korake na 
pristojnih mestih, kajti ta del 
ceste spada pod pokrajinsko 
upravo.

E. J.

Draginja stalno narašča. Od 73 
artiklov se jih je 22 podražilo in le 
10 pocenilo.

Te podatke je objavila tržaška 
zbornica za trgovino, industrijo in 
kmetijstvo.

Šo/ske vesti

Izpiti in vpisovanje
Na Nižji srednji šoli (gimnaziji)

in Strokovni šoli v ulici Randaccio 
v Gorici se popravni izpiti pričnejo 
v ponedeljek, 3. septembra ob 8.30
s pismeno nalogo iz italijanščine

* * *

Ravnateljstvo Nižje trgovske stro
kovne šole pri sv. Ivanu obvešča 
dijake, da se vpisovanje za L, II. in 
III. razred nadaljuje do 25. sep
tembra 1962 vsak delavnik od 10 
do 12 ure. Učenci ki se vpišejo v 
I. razred morajo predložiti nasled
nje dokumente:

1) Rojstni list od anagrafskega 
urada

2) Potrdilo o precepljenju
3) Potrdilo o zdravih očeh
4) Zadnje šolsko spričevalo.
Vsa druga pojasnila se dobijo v 

tajništvu šole.
Popravni izpiti ter nižji tečajni 

izpiti pričnejo v ponedeljek
* * *

Na drž. učiteljišču s slovenskim 
učnim jezikom v Trstu se bodo za
čeli VSTOPNI in POPRAVNI izpi
ti dne 3. septembra ob 8.30.

Pismene skušnje za USPOSOB- 
LJENOSTNI izpit pa se začno dne 
14. septembra ob 8.30.

Benečija

Umrl je 107-letni 
Bepi Jusič

Bepi Jusič, najstarejši prebiva- 
vec Benečije in vse naše dežele, ki 
je bil obenem tudi najstarejši ita
lijanski državljan, je v sredo umrl. 
Čez poldrugi mesec bi bil dopovnil 
107 let življenja.

Pokojni je bil do zadnjega diha 
pri zdravi zavesti. Malo pred smrtjo 
se je poslovil od svojcev, katerim 
je še enkrat voščil vso srečo.

Ko je zdaj že pokojni Bepi Jusič 
praznoval 106. rojstni dan je med 
drugim povedal, da se «spominja 
cajtov, kar je šu kot 20-ljetni puob 
na vižito in ga je mjedih škartu, 
zaki je biu zarjes slabič, preveč slab 
za djelat sudat. Pa ni blu takou. 
Ujeta su teklà napri nje da bi se 
muoru kadà zatejčt po kajšno po- 
mouč.»

Kljub temu, da je naborni zdrav
nik menil, da bo Bepi Jusič kmalu 
umrl, je dočakal častitljivo starost. 
Bil je dvakrat poročen in imel je 
8 otrok.

Iz raznih krajev
Barkovlje

Če krožijo po vseh vaseh resnič
ne ali izmišljene vesti, zakaj ne bi 
krožile tudi po Barkovljah.

Že nekaj let se govori po naši va
si o nekem naselju, ki naj bi na
stalo na tistem širokem pobočju, ki 
se razteza pod grižo od Bajdovcev 
do Gašperjev. Tisočdvesto stano
vanj naj bi bilo tam in celo cerkev! 
naj bi se sezidala. Govorilo se 
je, da bo najprej izdelana cesta, ki 
bo začela pri Pahorju, ali kakor 
smo vedno pravili «Pri koritu» in 
bo končala pri novem sanatoriju 
na Trsteniku. Nekateri so znali po
vedati, da se bo ta cesta za Gaš
perji odcepila in da bo končala tam 
nekje pri Stari gori, kjer se bo 
spojila s Proseško cesto. Pokril se' 
bo bovedski potok in tako tudi ti
sti, ki teče na strani Gašperjev. 
Tako bo enkrat za vselej poprav
ljena tista nesrečna cesta, ki bi 
morala služiti Gobarjem, kakor 
pravimo Barkovljani Gašperjem, a 
je nerabna, ker se nahaja v obup-! 
nem stanju.

Kar naenkrat pa se je raznesla! 
nova vest, da je namen sezidanja 
tega naselja opuščen in da bo 
ostalo vse pri starem.

Bolje tako. Barkovljani se dobro 
zavedamo, čemu služijo taka nase
lja. že dosti se je o tem pisalo 
in celo občinski svet je razprav-j 
Ijal o tej zadevi. Zato želimo Bar
kovljani, da bi ta nova vest od
govarjala resnici, ker je bolje za 
nas, če hodimo po klancih, ki so 
naši, kakor da bi hodili po širo
kih cestah, ki niso naše.

Prav je imel stari Vane Marte
lanc, ko so mu očitali, da se v mest
nem svetu ne briga za ceste, luč 
in vodo in se je ta stara barkov- 
Ijanska korenina tako odrezala: 
«Lepe bodo Barkovlje, ko bodo i- 
mele ceste, luč in vodo, a ne bodo
več važe». 7.1ate besede, ki hi jih
morali imeti vedno pred očmi vsi ti
sti, ki gledamo naše lepo barkov- 
Ijansko morje.

R. P.
Salež

V soboto 1. septembra ob 20. ur 
bo v Saležu (na trgu pred sporne 
nikom) javno zborovanje. Pokra 
jinski svetovavec KPI tov. Goro 
bač bo govoril o perečih kmečkil 
problemih.

Vabimo k polnoštevilni udeležbi

Na Rdečem trgu
(Nadaljevanje s 3. strani)

neštete množice. Na vseh trgih 
in ulicah je bilo vse polno lju
di, ki so veselo prepevali U1 
rajali ter tako slavili zgodovin
ski dogodek.

Nulicah so Moskovčani ob
krožili našo skupino in z narrii 
prepevali znane italijanske po
pevke. Ob slovesu so nas prisr
čno pozdravljali ter nam kli
cali: «Nasvidenje!».

V tem veselem razpoloženji 
sem morda bolj kot kdaj kol1 
prej občutil pomen besed, ki jih 
je izrekel Nikolajev v svojerf 
govoru in ki se glasijo: «T11 
planet ne sme nikoli več oku
siti vojnih grozot temveč mo
ra živeti v miru in blaginji b’1

DELO 
glasilo KPI

za slovensko narodno manjšino 
Izhaja vsak petek 

Urejuje uredniški odbor 
Politični direktor: Marija Ber- 
netič - Odgovorni urednik: An
ton Mirko Kapelj - Uredništvo 
in uprava: Trst, ul. Capitolina 3« 

telef. 44-046/44-047.
Tiska: Tipografia Riva - Trst 

ul. Torrebianca 12. 
Celoletna naročnina 1300 lir, pol
letna 700 lir. Poštni tekoči če

kovni račun št. 11/7000. 
Cena oglasov po dogovoru


